
Mendi martxa antolatu dute Erreniegako
herriek kanpaldi militarraren kontra
Malatxa-k bat egin du ekimenarekin, eta Iruñean beste manifestazio bat egingo du

E rreniegako Herrien

Koordinakundea Eu-

roarmadak Nafarroako

mendizerra horretan egin
nahi duen kanpaldia era-

gozten saiatuko da, eta

ekainaren 15ean mendi

martxa egingo du Errenie-

gan militarrik ez dutela nahi

gogorazteko.

A. Unanue / Iruñea

ZIZURKO ZENDEAKO Udalak

kanpaldi militarra egiteko bai-

mena bideratu badu ere, Erre-

niegako Herrien Koordinakun-

deak ez du horregatik etsi. Erre-

niaga inguruko 26 herri eta kon-

tzeju biltzen dituen koordina-

kundeko ordezkariak pasa den

larunbatean bildu zlren azken

aldiz, eta Zizurko Zendeako Uda-

lari baimena ukatzeko eskatzea

erabaki zuten. Horrez gainera,
baimenaren aurkako errekur-

tsoa aurkezten saiatuko dirá

koordinakundeko kideak Zizur-

ko Zendeako zinegotzi indepen-
dente bakarraren bitartez.

Duela bi aste jakin zenez, Eu-

roarmadak maniobra militarrak

egin nahi ditu ekainaren 6tik

20ra bitartean Nafarroan, Errio-

xan, Aragoin, Katalunian eta

Gaztela-Leonen. ‘Cobra 97’ ize-

neko operazioan 4.700 soldaduk

hartuko dute parte. Euroarma-

dak Erreniega mendizerran jarri
nahi du maniobretarako behar

duten Komunikazio Zentroa. Mi-

litarrek diotenez, Nafarroara 25

lagun eta 13 ibilgailu besterik ez

dituzte ekarriko.

Hala ere, Erreniegako Herrien

Koordinakundea ez da fio. «Ar-

marik ez dutela ekarriko diote,

baina batek daki. Zoritxarrez

soldadutza egin genuenok ba-

Unai Abarzuza, Txetxu Collado eta Sara Txandia, hirurak Malatxako kideak, atzoko prentsaurrean.

dakigu ez dagoela armarik gabe-
ko soldadurik, eta maniobrak

egiteko ez dutela inolako baime-
nik behar. Gainera, orain egun
batzuetarako etorri eta gustura
badaude, betirako

arriskua dago», azaldu zuen En-

rique Miranda Koordinakundeko

bozeramaileak atzo. Mirandaren

arabera, militarrek egln nahi

duten kanpaldia Nafarroan arlo

horretan dagoen araudiaren

kontrakoa da: hlru egun baino

gehiago egon nahl dute, 15 lagun
baino gehiago etorriko dira eta 13

ibilgailu ekarri nahi dituzte.

Ekainaren 15erako mendi

martxa antolatu du Herrlen

Koordinakundeak. Martxak bi

abiapuntu izango ditu, Zarikiegi
eta Uterga, eta kanpaldia jarri
nahi duten tokitik bi kilometrora

amaituko da, jai giroan. Han

konzentrazioa eta herri bazkaria

egingo dute, Erreniegako mendi-

zerran militarrik ez dutela nahi

gogorazteko.

Malatxa-ren

mobilizazioak • Malatxa talde

antimilitaristak bat egin du

Koordinakundearen ekimenare-

kin, eta beste manifestaldi bat

antolatu du ekainaren 7rako Iru-

ñean. Hori arratsaldeko seitan

abiatuko da autobus geltokitik,
‘Armada kanpora’ leloarekin. Ho-

rrez gainera, ekainaren 14an

auto karabana egingo dute Erre-

niegara, Iruñetik eta Lizarratik
abiatuta.

Mobilizazioen aurkezpenean,
Unai Abarzuzak Euskal Herria-

ren desmilitarizazioa eskatu

zuen Malatxaren izenean: «Mili-

tarrak arriskutsuak dira koar-

teletan, baina are arriskutsua-

goak dira koartela utzi eta kalera

ateratzen direnean. Orduan etsai

publiko bihurtzen dira». Hala,

iazko urrian Espainiako Arma-

dako soldaduak Nafarroan, Ara-

ban eta Gipuzkoan egin zituzten

maniobrek herritarren artean

«benetako ikara» sortu zutela, eta

Beasaindik hurbil helikoptero
bat erori zeia gogoratu zuen

Abarzuzak. Malatxako ordezka-

riak esan zuenez, Euskal Herriak

makina bat aldiz agertu da ar-

maden aurka; NATOren errefe-

rendumean, esate baterako.

«Baina bistan da euskal herrita-

rrok ezin dugula gure geroaz
erabaki. Orduan ere ez zuten

aintzat hartu erreferendumaren

emaitza, eta agerian gelditu zen

azken finean armak dituztenek

erabakitzen dutela». X

Sendabelarren kaleko saimentaren osasun arriskuez
ohartarazi dute botikariek eta kontsumitzaileek
1 Kontsumitzaile Elkartea eta Bizkaiko Farmazialarien Elkargoa salmentaren aurka azaldu dira

Gorane Agirre/ Bilbo

SENDABELARREN kaleko sal-

mentak eragin ditzakeen osasun

arriskuez ohartarazi dute Biz-

kaiko Farmazialarien Elkargoko
eta Euskadiko Kontsumitzaileen

Elkarteko eta Batasuneko ardu-

radunek. Salmenta mota horre-

tan sendabelarren jatorria, bilke-

ta, prozesatu edo ontziratze bal-

dintzak ez direla bermatzen adie-

razi zuten.

Hiru elkarte horiek kanpaina
bat egingo dute. Kanpainak hel-

buru bikoitza du: hiritarrak sen-

dabelarren kaleko salmentaren

arriskuez ohartaraztea eta udalei

salmenta mota horren gaineko
kontrola areagotzea eskatzea.

Sendabelarren kaleko sal-

menta «merkatu klandestinoa»

déla nabarmendu zuen Juan del

Arcok, Farmazialarien Elkargoko
ordezkariak. Harén hitzetan, «ez

dago inolako bermarik bertan

saltzen dituzten sendabelarren

jatorriaz, bilketaz, prozesatuaz
ezta ontziratzeaz ere. Edonon bil

daitezke, identifikazio akatsak

egon daitezke eta sarri asko sen-

dabelar mota ezberdinak nahas-

ten dira».

Uste denaren kontra, sendabe-

lar askok sustantzia kutsakorrak

dituztela azpimarratu zuen Del

Arcok. Kaleko salmentan oso

landare kutsakorrak saltzen di-

rela zehaztu zuen, esaterako

gorostia, mihura, belladonna,

erramua, gereizondoa, azpelarra,
asma-belarra, otsababa, akain-

belarra, basaerramua...

Beste sendabelar batzuek

gaindosia déla medio kutsakor-

tasun arrisuku handia dutela

adierazi zuen, esate baterako

aloe, erratz, arnika, ezpel, indi-

gaztainondoa, ziapea, intsusa,

iratze, ostargi-belarra, lupulu,
tuia, eztul-belarra... Era berean,

esentziak ere oso arriskutsuak

direla azaldu zuen; dosi oso txi-

kitan hartu behar dira, eta, on-

dorioz, oso erraz eragin ditzakete

kutsadurak.

Sendabelarrak gaizki identifi-

katu edo antzeko batzuekin

adulteratuz gero
rriak izan daitezkeela esan zuen

Farmazialarien Elkarteko ki-

deak. Adibidez, mandragora eta

ginseng edo astaperrexila eta pe-
rrexila nahastuz gero.

Produktu naturalak izanik,

erraz hondatu eta ezaugarriak

galtzen dituzte. Zenbait belar

kutsagarri bihur daitezkeela

nabarmedu zuen; esaterako, me-

litotoa.

Azkenik, medikamendu horien

erabilera desegokiak gaixotasu-
nen larritzea eta bestelako gai-
tzen sorrera eragin ditzakeela

jakinarazi zuen Del Arcok.

Baieztapen horren zenbait adibi-

de eman zituen: diuretikoak po-
tasio galera eta arritmiak eragin
ditzakete, lasaigarriek adikzioa

sor dezakete edo laxante narri-

tagarriek kroniko bihur dezateke

idorreria.

Farmazialarien Elkarteko or-

dezkariak ziurtatu zuenez, sen-

dabelarren erabilera desegokiak
eragindako kutsadura kasu

ugari izan , dira, eta zenbait ka-

sutan ospitaleratuak izan dira. X

Gorenaren
erabakiak ez du

eraginik izango
obretan, Sanzek
dioenez

j, Entzutegi
Nazionalaren

epaia berretsi arren,

lanek aurrera

segituko dute

Efe / Iruñea

MIGUEL SANZ Nafarroako

Gobernuko lehendakariak

atzo adierazi zuenez, egun
garrantzitsua den kontu ba-

karra Kongresuak Itoizko

obrak interes orokorreko

izendatzea onartzea da. Jaki-

na denez, Entzutegi Nazio-

nalak Itoizko obrak legez kan-

pokotzat jo zituen 1996k0 ur'

tarrilaren 26an. Nafarroako

Gobernuak errekurritu zuen

Entzutegi Nazionalaren epaia,
eta orain Auzitegi Gorenaren

esku dago azken erabakia.

Epaitegi horrek uztailaren

2an emango du gai horren

inguruan hartu duen eraba-

kiaren berri, atzo Itoizko

Koordinakundeak jakitera
eman zuenez.

Nafarroako lehendakaria-

ren iritziz, uztailaren 2an Au-

zitegi Gorenak ematen duen

epaiak ez du eragingo urtegi-
ko eta Nafarroako übideko

obretan. Horri dagokionez,
lehendakariak erantsi zuen

Auzitegi Gorenak berretsiko

balu ere Entzutegi Naziona-

laren epaia ez liratekeela

obrak bertan behera utzi be-

harko. Izan ere, harén ustez,

«eremu naturalen legearen
onartzearekin eta obrak in-

teres orokorreko izendatzea-

rekin» aurretik zegoen hu-

tsune légala konponduta
egongo bailitzateke. Beraz,

Sanzen irudiko, garrantzia
duen bakarra da Kongresuak
berrestea Espainiako Gober-

nuak obrak ínteres orokorre-

ko izendatzeko hartu zuen

erabakia.

Sanzek goraipatu zuen

PPren jarrera gai horretan.

Harén esanetan, emandako

hitza ekintzekin frogatu du

Aznarren alderdiak. Miguel
Sanzek argiutzi zuen ez duela

eztabaidetan sartu nahi Itoiz-

ko Koordinakundearekin.

Nafarroako lehendakariak

ziurtatu zuen ez zekiela Auzi-

tegi Gorenak uztailaren 2an

eman behar duela harturiko

epaiaren berri. Koordina-

kundeak Madrileko eta Iruñe-

ko administrazioak salatu di-

tu dataren berri sekretuan

eduki izanaz, hórrela esfortzu

guztiak proiektuari lege babe-

sa ematera bideratzeko.

CODAren eskaera

diputatuei • Ingurugiroaren
Defentsarako Erakundeetako

Koordinadorak (CODA) eska-

tu die Espainiako Kongre-
suan ordezkaritza duten al-

derdiei Itoizko urtegiko lanak

Ínteres orokorreko izendatu

nahi dituen legearen kontra

bozka dezatela gaur. Koordi-

nakunde horrek galdegin die,

halaber, itxaron dezatela Go-

renak eman behar duen epaia
jakin arte. X


